

စရင်လွှဲဖို့ ကျော်ပရူပရာသို့ ကိုန်ချင်ဗွာသွာံ ၂၀၁၄ အရာတီထေက်ဂမ္မိုင်



ဌာနဝန်ဖွော်ကောင်ကံ့မို့ဟ်လုပ်တိက်ကိုဗြဟတ်ကောန်ချင်ကွာန်
ဌာနဗြဟတ်ကောန်ချင်အရေင်
ပွမထံက်ပင်နဲပညာ ဂကောံဩန်ဂအံ့ လွှဲဖို့ဟ်ကုလသမဂ္ဂ ဂိတု
November သွာံ ၂၀၁၃





နိဒါန်း

ဦးချင်ကွာန်တအိဝံ့ စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်လီဟံဟံ ဆောင်စပ်ကိုကမောန်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်တဲ သွာန်တပုစ္ဆာမွဲခကမ္မဲခက ကို တင်နင်ဂမၠိုင်တအိဝံ့လေဝ်မိက်ဝံ့တီ သောင်ကွးကွးအိုတ်ရ။ ဒုင်သ္မိုင်ကိုပရေင်ဆိုဂဗ အယောစမ်စတ်ကံက် ကေတ်လဝ် စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်တဲကျင်ကို ပရေင်ဆိုဂဗ အယောသီကျီလဝ်ကို ဂကောံဝေါဟာမို့ဟ် မှုပွဲဇာပ်ဒေသ တအိဝံ့တဲ ပုစ္ဆာတံကို သွဟ်ဗွဲသွပ်တအိဝံ့ ပကောံပကေပ်လဝ်ရ။ ပုစ္ဆာကိုသွဟ်ဗွဲသရောပ်ဂံ အတိုင်ဗွဲသွပ်မဒ်ရ။

(၁) စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဟံဂံ မူရော?

စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်မို့ဟံဂံ ကြောပ်ခေလီအလုံမွဲကိုန်ချင်တဲ နိပမတက်ကေတ်ဗိုခါတ် ပွဲအခိင်စုတ် လဝ်ဂံရ။ နူကိုလေင်ကမောန်ကအိတ် ပွဲကိုကိုန်ချင် လို့ဟ်မို့ဟ်နွံတဗိုတ်မူစိ လို့ဟ်မို့ဟ်တြိ/ မို့ဟ်တြိ လို့ဟ်မို့ဟ်အယုက်ပိုင်ခြာ အကောံအရာပရေင်မံင်စံင်တအိ ပွမဂတာပ်တဲ ပရေင်ယိုက်လျိုင် သဇိုင်တအိဝံ့ ဝံတ်မာန်ရ။ ဩတင်နင်တအိဝံ့ သွက်သီဖအိုတ် ပွက်ဇော်တရ။ စရင်လို့ဟ်မို့ဟ် အလုံမွဲကိုန်ချင်ဗွာ ဂံ သွာံ ၂၀၁၄ ဂိတုမာတ်/ ဂိတုဗြဲမူး စရောင်မဒ်ရ။ အခိင်စောန်ထွး စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂံတေံ သွာံ ၂၀၁၄ ဂိတုမာတ် စုတ်တဲ ၂၉ ဗတံသွာတဲမဒ်ရ။

(၂) စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂံ ညးလီတအိ ကေတ်တာလျိုင်ရောင်တွင်ကိုရော?

ဌာနကိုက်ကိုက်ပြုဟတ် ညးချင်ကွာန်မှုသွပ်တဲ ဌာနဝန်ဇော်ပြုဟတ် ညးချင်ကွာန် ကောံပွမပြိုင်အာ ဖျေသ္မိုင်ဒါဝါဂံ ကေတ်တာလျိုင်ရောင်တွင်ဒိုင် ကမောန်ကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်တအိဝံ့ရ။ ဩဌာနကအိဝံ့ ဗွဲမကိတ်ညီကို ဥပဒေစရင် လို့ဟ်မို့ဟ် ညံင်ဝံက်ကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ကို တင်နင်ဉာံစုတ်တအိဝံ့ ညံင်ဝံ့ပတိတ်ကိုဗွဲမညီကို အခိင်ဂံ ကေတ်ကို တာလျိုင် ရောင်မဒ်ရ။

(၃) မူဟိုတ် သွက်ဝံက်ကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂံ နွံပွက်တရော?

လို့ဟ်မို့ဟ်မှုတန်တဲကိုန်ချင်(ဝါ)လို့ဟ်မို့ဟ်မှုပွဲဇာပ်ဒေသ အကောံအရာပရေင်မံင်စံင်ကို အကောံအရာ ပွမဝံင်တာပ်တဲ ပရေင်ယိုက် လျိုင်သဇိုင် ဉာံစုတ်တအိဝံ့ နကိုကံက်ကေတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဟောင် ဝံမာန်ရောင် မဒ်ရ။ သုင်စေတဲတင်တအိဝံ့တဲ အလီသီကိုန်ချင် နိဒ် အလီသီဟံသေင် ဂကောံပုဂ္ဂလိကတံဒ်ဒ် ကိုန်အစီဇန်တအိဝံ့ ချူဇေက်မာန်ရောင် မဒ်ရ။ နကိုရံင်ကေတ်တင်နင်ဝံ့နူ စရင်လို့ဟ် မို့ဟ်ဂံတဲ ပွဲကိုညးချင်ကွာန်တအိ ပရေင်ပညာ ပွမမင်မွဲပရေင်ထတ်ယုက် ပရေင်ဖျေဒါဝါသီကို ပွဲကိုကဏ္ဍ ပရေင်ပလံင်ဗစိပ်တအိဝံ့ တမ်ရိဟ်တအိ ဗိုတ်လီနွံပွက်ဒိုင်တအိဝံ့ ညးချူဇေက်ကိုန်အစီဇန်တအိ တီကျင်ရောင် မဒ်ရ။ ဟိုတ်ဂံရ သွာံ ၂၀၁၄ ဂိတုမာတ် စုတ်တဲ ၃၀ ကအိမူး ပွဲကိုကမောန် စကံက်ကေတ် စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂံ မို့ဟ်ဒိုင်တန်တဲဒိုင် ပွဲကိုကိုန်ချင်ကအိ သီဖအိုတ် ညံင်ဝံ့ပါလုပ် ပံင်ကောံရောင်တွင် ပွက်ဇော်ဗွဲတေင်ရ။

(၄) စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ် ကံက်ကောတ်အလန်လက္ခရ်အိုတ် ပွဲကွဲန်ချင်ဗွာ် နူအခိင်လှီ ကံက်ကောတ်လပ်ရော?

ပွဲကွဲန်ချင်ဗွာ် စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ် အလန်လက္ခရ်အိုတ်ကံက်ကောတ်လပ် ပွဲသွာ် (၁၉၈၃) တေရ။ ကံက်ကောတ်စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ် (၁၉၈၃) တဲ့ (၃၀)သွာ်လအ်မှ စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်သွာ် ၂၀၁၄ ကံက်ကောတ်ရောင်မဒ်ရ။ စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ် ကံက်ကောတ်လျဟ်ဏအ် ဝံ သွက်တင်နွံပွဲကွဲန်ချင်ဗွာ် သွက်အနာဂတ်ကွဲန်ချင် ပွဲကံင်ဖျော်တဲမလောန်ရ။

(၅) စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်မ္မဲဂ် မွဲအလန်မွဲး စိုတ်လှီလအ်မှ ကံက်ထေက်ရော?

ပွဲကွဲန်ချင်ဗွာ် မ္မဲဂ်မ္မဲဂ်မွဲးစရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်တအ်ဂ် စိုတ်လှီလအ်မှ မွဲအလန် အတိုင်သွာတ်ဗွတ် ကွဲန်ချင်နာနာတဲ ကံက်ကောတ်အိုတ်ရ။ ဟိုတ်ဂ်ရ ပွဲကွဲန်ချင်ဗွာ်လေဝ် မ္မဲကိတ်ညီကို သွာတ်ဗွတ်ကွဲန်ချင်နာနာ စိုတ်လှီလအ်မှ စကံက်ကောတ်အာ စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်ရောင် မဒ်ရ။

(၆) ပွဲကွဲန်စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ် သွာ် ၂၀၁၄ ဏအ် မူဟိုတ်ပိုတအ် သွက်ဝံပါလုပ်ရောင်တွိုင်ကို နွံပွဲကံင်ရော?

တင်နင် ဝံနူစရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်တအ်ဂ် သင်စေအာ သွက်ဝံချူဇကု ကိုန်အစီဇန်တအ်မဒ်ရ။ ပရေင်ပါလုပ်မွဲးတအ် ဟံဝံမွဲး တင်နင်ကံက်ကောတ် ဝံလပ်တအ်ဂ် ဓမံက်ထွဲးကိုလှီဟ် မ္မိဟ်ကွဲန်ချင်ဗွာ် ညာ်စုတ်မာန်ဟံသေင်ရ။ အလိုသီကွဲန်ချင် ညးပံင်ကောံ ရောင်တွိုင်ဒိုင် သွက်ပရေင်ဖောအ်ဗြေပ်တဲတက်တအ် ဂကောံသုတေသနတအ်ကို နကိုကဏ္ဍ ပုဂ္ဂလိကတအ်သွက် ဝံ ချူဇကု မူဝါဒတအ်ကောံ အစီဇန်နွံကို ပွမစိုပ်ဒတဲတအ်ဂ် တင်နင်ညာ်စုတ်တအ် နွံပွဲကံင်တဲရ။ စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်ဂ်မှ တင်နွံပွဲကံင်မွဲးတအ်ဂ် စုတ်ချူဇကုအာ ပွဲကို ကိုန်အစီဇန်ကွဲန်ချင်ရောင် မဒ်ရ။

(၇) ပွဲကွဲန်စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်ဏအ် ပိုတအ်လေဝ် ဒးပံင်ကောံရောင်တွိုင်ကိုဟာ?

ယံ မွဲးတအ်လေဝ် ဒးပံင်ကောံရောင်တွိုင်ရ။ ကံက်ကောတ်စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်မ္မဲယျကောင် ဟို တေ ကံက်ကောတ်စရင်ဇာပ်မ္မိဟ် မဒ်ရ။ နဲသွာ်ဝံတင်နင် ဒိုကဆံင်ဂကောံကွာန်/ အရာပ် မ္မဲမာန်ဂ်မွဲး ပွမကံက်ကောတ်စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ် မဒ်ရ သွက်ကမ္မောန်ပရေင်ချူဇကု ကိုန်အစီဇန် ဗိုပြင်ပွမဆဲပြိုင်အာကျိုင် ပွဲကံင်ဖျော်တအ် အကောံအရာပရေင်ပညာ ညးအဝဲဟံချိုက်ပေင်တအ် အကောံအရာ ပွမဝံကမ္မောန်တအ် ပွမသွးဂပ်ဂွံတအ် ပွမစုတ်တအ်ကို အကောံအရာ ပွမဝံပရေင်ယိုက်လျိုင်တအ်ဂ် ဒိုကဆံင်ကွာန်/အရာပ် ဝံမာန်တဲရ။ ဟိုတ်ဂ်ရ ပွဲကွဲန်ကမ္မောန်ကံက်ကောတ် စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်ဂ် ညိုင်ဝံပါလုပ် ပံင်ကောံရောင်တွိုင် အဖပ်အွာ/အွာမ္မောံ ညးမကံက်ကောတ်စရင်တအ်ကို ညိုင်သွာ်ကိုတင်နင် မ္မဲမာန်စုတ်တအ်ဂ် မိက်ဝံဖတိုက်ဖအောပ်ရ။

တင်စုတ်။ ။ ဥပဒေစရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်သွစုတ်ကိုလပ် နကိုကလုတ်ထပ် ညးချင်ကွာန်ဂ် ကိုစိုဒိုကို မွဲးတအ်ရောင် မဒ်ရ။ အတိုင်ဥပဒေဏအ် ပွဲဗတမ်ကံက် ကောတ် စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်ဂ်မွဲး နကိုမ္မိဟ်တန်တဲဒိုင် ပွဲကွဲန်ချင်ဗွာ်ဏအ်သိုဖအိုတ် ညိုင်သွာ်သွက်ကို ပုစ္ဆာ သွာန်နညးကံက်ကောတ် စရင်လွှဲဟ်မ္မိဟ်တအ်ဂ် နွံပွဲကံင်တဲရ။ ဥပဒေတအ်ဂ် သွက်ဝံ ပျက်ကိုတင်နင်မွဲး တအ် ကိုလပ်ဂ် ဒုင်ကိုလျိုင်ရောင် မဒ်ရ။ တင် န င် ကံ က် ကော တ် စ ရ င် လှီ ဟ် မ္မိ ဟ် တ အ် ဂ်



ရန်တုအ်သုင်စေဲ သွက်ပရေင်ပကောံပကောံစရင်တဲ တင်နင်ညးမွဲမွဲတအ်ဂံ ညးလီုမွဲမှလေဝ် ကောံဂံမာန်ဟံသေင်ပုဟ်ဂံ မိက်ဂံဟီုကာရ။

(၈) မွဲဟ်စိုပ်ကျင်ပါင်တြင်သိုဝ်တအ်ဂံဝံ ဒ်မွဲဟ်နူကိုရင်စရင်လွိုဟ်မွဲဟ်ကောံဂံ ဝိုလီုဝိုဝံတီမာန် ရော?

ဒ်မွဲဟ်ကံက်ကောတ် စရင်လွိုဟ်မွဲဟ်ကောံဂံ ရံင်ကောတ်ကို အတိုင်တင်နင်ဗွဲသွပ်ကအ်တဲ တီကောတ်မာန်ရ။

- (၁) ကာတ်စုတ်သမ္ဘိ ဒ်မွဲဟ်ကံက်ကောတ်စရင်
- (၂) ကယျိုင်သကောံတ စုတ်သမ္ဘိ စရင်လွိုဟ်မွဲဟ်ပါ။
- (၃) ပွမရပ်လပ်ပုစ္ဆာစရင်လွိုဟ်မွဲဟ်တံ။
- (၄) ဝိုတီဒေသနွံအယဲစက္ကူ (A3) မွဲကို
- (၅) ဗွဲမဂိုင်(အဖပ်ကိုညးကံက်စရင်တံဂံ) ကို (မွဲဟ်ဖျော်ကွာန်မွဲးတံပက်အာကိုဝံဆိုကောတ်ရောင်မ ဒ်ရ။)

နဒ်ဒ်မွဲဟ်ကံက်စရင်မွဲးအ္စာဘာ/ အ္စာမ္မောံမ္မုဲဒေသမွဲးတံဂံ ကံက်စရင်ရောင်မဒ်ရ။ နူကွာဟံဝံစဂမ္မောန် ကံက်ကောတ်စရင်လွိုဟ်မွဲဟ် ဂံမွဲးမွဲဟ်ဖျော်ကွာန်တံဂံဆက်မိတ်ကိုမွဲးတံညး ကံက်ကောတ်စရင်တံဂံရ။

(၉) ဗွဲကိုစရင်လွိုဟ်မွဲဟ်ဂံတော်ရိုဟ်အာညးလီုတံဂံရော?

သ္မာံ (၂၀၁၄) ဂိတု March စုတ်တဲ (၂၄)အခိုင်ဗွဲဂံမွဲးတော်ရိုဟ်အာမွဲဟ်နွံမံင်ဗွဲကိုနံချင်ဗွဲသိုဖအို တ်ရောင်ဒ်တဲကောန်ချင်ဟံရဲ၊ဂကူဟံရဲ၊ အဝဲကဆံင်ဟံရဲတော်ရိုဟ်အာဖျော်မွဲဟ်ရောင်မဒ်ရ။ အခါ ကံက်ကောတ်စရင်လွိုဟ်မွဲဟ်ဂံမွဲဟ်မံင်တန်တံဒိုင် ဗွဲဂကောံကိုနံသိုသာမညတံသုးဟံကမ္မိတ်မံင်တ န်တံဒိုင်ဗွဲရင်ဂဉဲတံ၊ ဗွဲ Hotel တံ၊ ဗွဲကိုဘာကောန်ကွင်တံ၊ ဗွဲကိုဘာလကျာ်တံသိုဖအိုတ်ဂံလေဝ် ကံက်ကောတ်ရောင်မဒ်ရ။ မွဲဟ်နွံမံင်ဗွဲဒပ်တုဒဒိုက်တံသိုဖအိုတ်ဂံလေဝ်ပါလုပ်ရောင်မဒ်ရ။ မွဲဟ်သို ဗွဲမဗိုန်ဗတ်ဟံမွဲတံဂံလေဝ်စုတ်ကံက်အာဗွဲစရင်လွိုဟ်မွဲဟ်ရောင်မဒ်ရ။

(၁၀) ရိုဟ်တော်စုတ်အဲဗွဲစရင်လွိုဟ်မွဲဟ်ယျုဂံညင်ဝံချိုတ်ပျိုတ်မွဲးတံဝိုလီုကျောန်ရော?

ညးနွံတာလျိုင်ကမ္မောန်စရင်လွိုဟ်မွဲဟ်တံဝံဂမ္မောန်ပွမချူမေက်ဝိုတီဂံရောင်တြင်တဲမဒ်ရ။ ဇ္ဇာပ် အရာပ်ကောံဇ္ဇာပ်ဂကောံ ကွာန်မ္မုဲဒေသအလုံကိုနံချင် တံဂံပါဒါကံက်တဲချူမေက်ပေတ်ပေတ်လ ဝ်ဝိုတီဒါကံက်တံရ။ ညင်ဝံဂြေပ်လေဝ်ဒေသမ္မုဲဒေသသိုဖအိုတ်မာန်ဂံဒးသုင်စေဲဝိုတီတံမ ဒ်ရ။ ကွာဟံဝံကံက်ကောတ်စရင်လွိုဟ်မွဲဟ်(၃)တဲဂံမွဲးစရင်ဂကောံကိုနံသိုမ္မုဲဒါကံက်ဗွဲတံဂံဒး ကွင်စိုစုတ်ရ။ အခါ ကံက်ကောတ်စရင်ဂံဇ္ဇာပ်ဇ္ဇာပ်ဒါကံက်ဗွဲအတိုင်စရင်ဂကောံကိုနံသိုပွမကံ ကံကောတ်ဂကောံကိုနံသိုသိုဖအိုတ်နွံ၊ ဟံမွဲသွက်ဝံစိုစုတ်မဒ်ရ။ ဂကောံကိုနံသိုမွဲးဂံစိုစိုပ်ဂိ တု April စုတ်တဲ(၁၀) တေံပွမကံက်ကောတ်စရင်ဟံမွဲကီမွဲးဒးဆက်စောံကိုမွဲဟ်ဖျော်ကွာန်ဇကု တံ ထေက်ရ။ဟံသေင်မွဲးနကိုဂွန်Phone နူကိုရင်စရင်လွိုဟ်မွဲဟ်ပျိုင်ချင်ဇကုကိုလပ်ညးချင်ကွာန် တံဂံဆက်စောံကိုပရိုင်မာန်ရ။ဒါမွဲးမံင်ဂံဗလးကိုကါမွဲဟ်ကံက်စရင်မွဲတဲသွက်ဝံကံက်စရင်ဂံစီဇန် ကိုရောင်မဒ်ရ။ ကံက်ကောတ်စရင်ဂကောံကိုနံသိုမွဲးတဲယျုကောင်ဟီုမွဲးတူး ကါတ်စုတ်သမ္ဘိကံက် ကောတ်စရင်တဲဂံဗါန်စိုကိုလပ်ဗွဲပါင်တြင်သိုမွဲးရောင်မဒ်ရ။ မွဲးဆက်စောံကို မွဲဟ်ဖျော်ကွာန်ထေက်ရ။ ဟံသေင်မွဲး ဗွဲကွာန်မွဲး ဒုာ်ရင်ကံက်စရင်သ္မာံဂံ ကိုလပ်မက်ဂွန်ဖုန်ဂံဟေင် လဲကိုပရိုင်မာန်မံင်ရောင် ဒုာ်မွဲးမံင်ဂံဗလးကာမွဲဟ်ကံက်စရင်ရောင် ယဝ်ရကံက်စရင်ဂကောံသိုမွဲးတံတဲမွဲးဒဒ်ရကံက်စရင်သ္မာံ ဗွဲသိုမွဲးတအ်တဲဟေင်ဂံ ဗွဲကိုပါင်စရင်သိုဇကုမွဲးဟန်လပ် လိက်စုတ်သွဒတန်ဂံရ။

(၁၁) တင်နှင့်အဲကိုကာလင် အယောက်ကော်စရင်လွှဲဟ်မိုဟ်တံဂ် သုင်စောဲသွက်အခါနဟံသေင်ကို ညးနွံတာလျိုင်တံကော် အရေင်ဟံသေင်ပုဟ်ဂ် ဗိုလီဝံတီမာန်ရော?

ဥပဒေစရင်လွှဲဟ်မိုဟ်သွတ်ကိုလင်နူကိုကွတ်ခရ်ညးချင်ကွာန်ဝံသွက်ဝံပျက်လင်တင်နှင့်တံဂ်ကိုလင် တင်ဒင်လျိုင်တံရ။ တင်နှင့်ကံကော်ကော်လင်တံဂ်ဇာပ်မိုဟ်ဇော်စရင်လွှဲဟ်မိုဟ်တံဂ်မညီကိုဥပဒေအပျက် လင်ရ။

ညးယိုက်လျိုင်ဌါနကျိုက်ကျိပ်ဖြဟတ်ညးချင်ကွာန်တံဂ်လေဝ်တင်နှင့်ဒးပျက်လင်ကာလညးတံယိုက်ဇေ ဝ်တာလျိုင်တံဂ်ကိုညးမဲ့မှ လေဝ်ဟံဂ်သမ္မိပုဟ်ဂ်ဒးတုပ်လင်စုတ်တဲရ။ အတိုင်ဥပဒေစရင်လွှဲဟ်မို ဟ်မူးအတိုင်တာလျိုင်မိုဟ်ဟံ ဆေင်စပ်မိုဟ်ပုဂ္ဂိုဟ်မဲ့ကိုဒ်၊ ဂကောံ(သိုက်ကျိဌါနအလိုအသီတံလေဝ်ပါ) ကိုဒ်တင်နှင့်ကံကော်ကော်လင်စရင် လွှဲဟ်မိုဟ်တံဂ်အခေါင်အာတ်ကော်ဟံမဲ့ရ။ နူကိုဂကောံအလိုအသီ တွတ်တံလေဝ် ပွဲကာလကံကော်ကော် စရင်လွှဲဟ်မိုဟ်တံဂ် တင်နှင့်မိုဟ်လီမဲ့လေဝ် အခေါင်ပိုဟံမဲ့ရ။ ပဓ ကံပကော်တင်နှင့်စရင်လွှဲဟ်မိုဟ်တံဂ်တုပွဲတ်လိက်ဒင်စီရေင်ရောင်မဒ်ရ။ အတ္ထုပ္ပတ္တိသေဝဲသေဝဲပရေဝဲ ရေဲညးသွတ်ရောင်ဟံ သေင်ရ။ ဖံက်ယွင်ဥပဒေစရင်လွှဲဟ်မိုဟ်တုဒုဟ်နွံကောင်ဝံဆိုကော်မူးညးကံကော်စရင် တံ(ဝါ)ညးယိုက်လျိုင် နူဌါနတံဂ်ဒဏ်ဩန်(ဝါ) ဒဏ်ထင်(ဝါ) သိုဓါဒဏ်ဒးဒင်ရောင်မဒ်ရ။

(၁၂) မုဟ်တံဂ်နွံပိုက်ယုအဲချိုက်ကော်ပေင်ဂ်ရော?

နူကိုဌါနကျိုက်ကျိပ်ဖြဟတ်ညးချင်ကွာန်တံဟိုတ်ဖိုဝံသွာန်ယုမိုဟ်လုပ်ဂကောံကိုနသိုသိုဖအိုတ်ကိုဟိုတ် ဖိုဝံဗါန်(တွးကါတ်စုတ်သမ္မိကံကော်ကော်စရင်လွှဲဟ်မိုဟ်တု) ဂ်သွက်ဝံစုတ်ပရေင်ဉာတ်မဒ်ရ။ ပွဲကိုစရ ဝ်လွှဲဟ်မိုဟ်ညင်ဝံကံကော်ကော်ဂကောံကိုနသိုသိုဖ အိုတ်ကိုမိုဟ်ဒးကံကော်ကော်ဉာတ်တံဂ်ပမကံကော် ကော်နွံ/ ဟံမဲ့ညင်ဝံချိုတ်ပျိုတ်မဒးသွာန်ယုဂ်မဒ်ရ။ ဂကောံကိုနသိုမူးဂ်ပွဲမချိုက်ပေင်အခါကံကော်ကော်တုမူး တင်နှင့်အတ္ထုပ္ပတ္တိမူးတံ(ဥပမာ-ယုနူကိုဗိုပြင်ပုတ္တာလုပ်အာပွဲစရင်ရောင်မဒ်ရ။ ပွမဉာတ်တင်နှင့်တံဂ် ညင်ဝံချိုတ်ပျိုတ်ကျောန်တုဗက်ဂ်ယရ်တင်နှင့်တံဂ်ရုတ်ပွဲ Computer ရောင်မဒ်ရ။ စက်ရပ်သိုက်ဂ်ဗိုကော တ်ယုဂ်မာန်ဟံသေင်ရ။ ကဆံင်လက္ခရ်အိုတ်အခါပကော်ပကော်စရင်မူးတင်နှင့်ဂကောံကိုနသိုတံဂ်နဒ ဌ်စရင်ယုဟံပါပြင်ကိုရောင်မဒ်ရ။ ဟိုတ်ဂ်ရနူကိုတင်နှင့်ပွဲတ်တံဂ်ဂကောံကိုနသိုမဲ့ဂကောံ(ဝါ) ဇာပ်မိုဟ်မဲ့ မွဲဂ်ပမကောင်ရံင်ဝင်အတိတ်မာန်တံဟံမဲ့ရ။

(၁၃)။ ဗိုပြင်ပုတ္တာစရင်လွှဲဟ်မိုဟ်တံဂ်ပကောံပကော်လင်နကိုဘာသာလိုရော?

ပုတ္တာစရင်လွှဲဟ်မိုဟ်တံဂ်ပကောံပကော်လင်နကိုဘာသာဗျာရ။ သွက်ဝံကံကော်ကော်စရင်ကောန်ချင်သ္တာ ဝ်းတံမူးပကောံပကော်လင် နကိုဘာသာအင်္ဂလိက်ရ။ နကိုညးကံကော်စရင်တံအရေင်ဘာသာဒင်ဒေသတံ ဂ်ဒးဟိုလေဝ်ရ။ ပွဲကိုလိက်ဇော်တဲတင်ဇော်နထွေးတံဂ် မူးတင်နှင့်ပိုက်ဇော်လျိုတ်ပကောံပကော်ကိုလင်န ကိုအရေင်ဘာသာမူးတံဂ်ရ။ ဝေါဟာရလျိုတ်ပုတ္တာတံဂ်အခါသောင်ကွးထွေးမူးပ ရေင်ကိတ်ညီနွံရောင်မဒ်ရ။

(၁၄)။ သွက်ဝံပပေင်ဗိုပြင်ပုတ္တာဂ်အခါဗိုတ်လီလအ်ရော?

သွက်ဝံပပေင်ဗိုပြင်ပုတ္တာဂ်ဗိုတ်(၂၅) မိနေတ်လအ်မာန်ရ။ ပွဲပွဲစုတ်တု(၂၉) ဂိတုMarch ဂ်မူးတန်တံကိုလွှဲ ဟ်မိုဟ်မဲ့ဒိုင်ပွဲဂကောံကိုန သိုမူးတုအခါဗိုတ်ညီညးယအ်၊ ပိုနွံမာန်ရ။

(၁၅) ။ဗိုပြင်ပုတ္တာဂ်အလိုဇကုပပေင်မာန်ဟာ?

ဟံဝံရ။ ဗိုပြင်ပုတ္တာဂ် ညင်ဝံပပေင်စုတ်ပြဟ်ပြဟ်မာန်ကိုလင်တန်ဇော်နွံပွတ်ဇော်ကိုညးကံကော်စရင်တံဂ်ရ။ ညးကံကော်စရင်ကိုလင်ပွတ် ဇော်တံဂ်မှသွက်ဝံပပေင်ဗိုပြင်ပုတ္တာတံဂ်ထေက်ကြိုက်ရ။



(၁၆)။ ဗိုပြင်ပုစ္ဆာပပင်လင်တင်နင်ဂကောံကိုန်သိုပိုတံဂံရရင်ရင်စရင်လို့နိမ့်ဟ်တေံနကိုအလိုကုပလံင်ဗစိုပ်ဂံဟာ?

ဟံဂံရ။ ဗိုပြင်ပုစ္ဆာတံဂံအလိုညးကံက်စရင်တံဒးထွေင်အပ်ပြာပ်ရောင်မဒ်ရ။ ဗိုပြင်ပုစ္ဆာကိုလင်ညးတံဂံအလိုညးတံကောတ်တာလျိုင် ဒးပအပ်ရောင်မဒ်ရ။

(၁၇)။ မိုဟ်ကျင်ကံက်စရင်တံဂံဒးကိုအခေါင်လုပ်ပွဲသိုဟာ?

သွက်ဂံကံက်ကောတ်စရင်လို့ဟ်မိုဟ်မ္ဂဲဂကောံကိုန်သိုဂံအခင်လအ်လောန်ဂံရညံင်ဂံဒင်တွင်ကိုညးကံက်စရင်ဂံမိက်ဂံအာတ်ဒင်ဂုဏ်သိုဖအိုတ်ရ။ ညးကံက်စရင်တံဂံပပင်စုတ်ဗိုပြင်ပုစ္ဆာတုက္ခာဟံဂံတိတ်နုသိုမူးဂံမူးတင်နင်တံပွမချိုက်ပင်နွံ/ ဟံမ္ဂဲထွေင်စိုစုတ် ရောင်မဒ်ရ။ ယပ်မူးဟံမိက်ကိုအခေါင်မူးဂံမူးသိုတုသွဟ်ကိုပုစ္ဆာတံဂံမာန်ရ။ ဒ်မာန်ကောင်မူးညးကံက်စရင်ဂံတုဒ်ခါဂံချိုစရင်မာန်ဂံကို မိက်ဂံစီဇန်ကိုရ။

(၁၈)။ ဗိုပြင်ပုစ္ဆာဂံနုကို (Internet) မ္ဂဲကဆံင်ပပင်ကိုဂံဟာ?

ဟံဂံရ။ ပုစ္ဆာတံဂံဆက်လင်ကိုသကောံတပထဝီဒေသစုတ်လင်မ္ဂဲတံဂံရ။ နကိုဗိုပြင်တူးလိက်ပုစ္ဆာတံမုကံက်ကောတ်အာစရင်ဂကောံ ကိုန်သိုတံရောင်မဒ်ရ။

(၁၉)။ ဗိုပြင်ပုစ္ဆာဂံတက်ပွိတ်နုလျှု (Website) မ္ဂဲတုအလိုကုပပင်ကောတ်ဂံဟာ?

ဟံဂံရ။ တင်နင်တံဂံသွက်ဂံရပ်သိုင် (Scan) ကိုသွက်ဂံကွဲဗွဲမလောဲသွာမာန်ရန်တုအ်တုပုစ္ဆာတံဂံစုတ်လင်သကောံတစုတ်သမ္မိ (barcode) တံရ။ ဗိုပြင်ပုစ္ဆာစရင်ကောတ်ဂံလင်နု (Website) တံဂံ (barcode) ဟံပါဂံရ ဗိုပြင်ပုစ္ဆာတံဂံဆက်လင်ကိုဒေသစုတ် လင်တံမဒ်ရ။ အတိုင်သွောတ်နဲကံမူးအခါကောတ်တင်နင်တံဂံကိုဒ်အထံက်အရီပမဒ်တံစုတ်ဂံရ။

(၂၀)။ အဲဂံအခင်စောန်ထွးစရင်လို့ဟ်မိုဟ်ဂံမံင်ဒိုင်ပွဲဇြပ်ညးအာယုက်ဇော်ဂူဒီ(ဝါ) Hotel (ဝါ) ဂကောံမ္ဂဲမ္ဂဲကောင်မူးမုဒ်ရော?

စရင်လို့ဟ်မိုဟ်ကံက်ကောတ်လျှုဟ်ကံဂံသုင်စောဲဗိုပြင်ပုစ္ဆာ(၂) ဂကူရောင်မဒ်ရ။ ဗိုပြင်ပုစ္ဆာဂကောံကိုန်သိုကိုဗိုပြင်ပုစ္ဆာဂကောံမဒ်ရ။ ဗိုပြင်ပုစ္ဆာဂကောံဂံမူးသွက်ရင်ဂဉဲတံ၊ ထံင်တံ၊ သိုဇမိုင်ကောန်ဟုန်တံ၊ Hotel တံ၊ ဘာလကျပ်တံကို သွက်ညးမံင်ဒိုင်နကိုဗိုပြင်ဂ ကောံတံမဒ်ရ။ ဟိုတ်ဂံရ တန်တံကိုဒ်ခါမံင်တုကံက်ကောတ်စရင်ရောင်မဒ်ရ။

(၂၁)။ အဲဒီစဉ်ပဲဒီဒီပရေင်ဟံင်ပြင်ကောင်ဟီစရ။ ကံကံစုတ်အဲ ပွဲစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ကိုဟာ?

ယုံ၊ ကံကံစုတ်အာရောင်၊ ပွဲပွဲကံကံစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ပိုင်တန်တံင်ပွဲကွဲနဲဉ်ဗာသိုဖအိုတ် (မို့ဟ်စိုပ်မံင်ပွဲဒပ်ပရေင်ဟံင်ပြင် လေပ်ပါ) ကံကံကေတ်အာစရင်ရောင်မဒ်ရ။ သွက်ဂွံဂြေပ်လေီကံကံကေတ်မို့ဟ်နွံမံင်ပွဲကွဲနဲဉ်ဗာသိုဖအိုတ်မာန်ဂံပံင်ကောံစီဇန် အာကိုညးအုပ်စုပံစီရေင်မံင်ပွဲဒပ်ပရေင်ဟံင်ပြင်တံဂံရောင်မဒ်ရ။

(၂၂)။ ပွဲပွဲစုတ်တဲ (၂၉) ဂိတု March ဂ်မွဲးယပ်ရအဲနွံမံင်ပွဲဉ်ဗာသိုဉ်တံဂံလေပ်ကံကံကေတ်ရောင်မဒ်ရ။ အာစိုပ်မံင်ဉ်ဗာသိုဉ်နကို လုပ်သ္တောင်ကိုဒ်၊ ကံကံစုတ်ပွဲစရင်ရောင်မဒ်ရ။

(၂၃)။ ပွဲပွဲစုတ်တဲ (၂၉) ဂိတု March ဂ်ယပ်ရပွဲအဲကွဲနွံမံင်ကောင်မွဲးရိုဟ်ကံကံစုတ်ညးတံပွဲဂကောံကိုနဲဉ်သိုအဲကိုဟာ?

ပွဲပွဲစုတ်တဲ (၂၉) ဂ်မွဲးညးလီဟံဟီမို့ဟ်တိတ်လပ်ပွဲသိုမွဲးဂ်ကံကံစုတ်အာစရင်ပွဲဂကောံကိုနဲဉ်သိုမွဲးရောင်မဒ်ရ။ ပွဲပွဲစုတ်တဲ (၂၉) ဂိတု March ဂ်ညးကောန်မံင်ဂမောန်တံညးအာမံင်တရံတံ၊ ညးတိုန်မံင် (party) တံဂံပွဲစုတ်တဲ (၃၀) ဂိတု March ဂ်မွဲးညးတံထွေင်စိုပ်ကျင်သိုညးတံတေ့စုတ်ကံကံအာပွဲဂကောံကိုနဲဉ်သိုဆေင်စပ်ကိုညးတံဂံရောင်မဒ်ရ။

(၂၄)။ ပွဲပွဲစုတ်တဲ (၂၉) ဂိတု March ဂ်မို့ဟ်ဂကောံကိုနဲဉ်သိုပိုဟံသေင်မွဲဂ်ယပ်ရတိတ်လပ်ပွဲသိုပိုမွဲးဒါဒေံမံင်ဒိုင်တို့တေံဂံကံ/ ဟံကံကံဒေံဂိုဉ်လီဝံတီမာန်ရော?

ပွဲပွဲစုတ်တဲ (၂၉) ဂိတု March ဂ်မို့ဟ်ဂမိုဉ်ပွဲဂကောံကိုနဲဉ်သိုဂ်နွံ/ ဟံမွဲညံင်ဂံချိုတ်ပျိုတ်သွာန်တဲမှညံင်ဂံကံကံကေတ်စရင်ဩမို့ဟ်တံဂံ ကိုလပ်ပွဲတံထွေင်ကိုညးပုဟ်မွဲးညးဂ်ကံကံကေတ်အာစရင်ဟံသေင်ရ။

(၂၅)။ ယပ်ခါအဲဒ်မံင်ကောန်ဉ်ဗာသိုဉ်မွဲးကံကံစုတ်အဲပွဲစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ကိုဟာ?

ယုံ၊ ကောန်ဉ်ဗာသိုဉ်ကိုဒ်၊ ကောန်ဉ်ဗာသိုဉ်ကိုဒ် မို့ဟ်မံင်ဒိုင်ပွဲဂကောံကိုနဲဉ်သို (ဝါ) ပွဲဂကောံ (ဝါ) ပွဲဒပ်ပရေင်ဟံင်ပြင်မူပွဲကွဲနဲဉ်ဗာသိုဉ်ဗာသိုဉ်ဟီစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ရောင်မဒ်ရ။

(၂၆)။ သွက်ဂွံနူစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်သွာံ (၂၀၁၄) ဂ်အခိုင်စိုတ်လီလအ်မှဂွံလလောင်တြးဇရေင်ညးဉ်ဗာသိုဉ်ကွာန်တံဂံရော?

သွက်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်လက္ခရ်အိုတ်ဂံသွာံ (၂၀၁၅) ပွဲဂိတုပထမသတ္တဟကွာဂ်မွဲး လလောင်တြးရောင်ဒ်တဲသွက်ပြဟ်တံဂံ သွာံ (၂၀၁၄) ပွဲဂိတု August မွဲးဂွံတီရောင်မဒ်ရ။

(၂၇)။ သွက်ဂွံလလောင်တြးသွက်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်တံဂံမဟိုတ်ဒဲးကေတ်အခိုင်ဟလအ်ကံရော?

နူကိုတင်ထေင်ခယျဂကောံကိုနဲဉ်သိုလို့ဟ်ပံင်စိုတ် (၁၁၀) ကတ်ဂံကံကေတ်တင်နင်တံဇာပ်မွဲဂံရ သွက်ဂွံဇ္ဇောံဇ္ဇောပ်ဩတင်နင်ကံ ကိုသွက်ဂွံဇ္ဇောံဇ္ဇောပ်စရင်ဂ်နွံပိုက်အခိုင်ဗွဲမလအ်ရ။ တဲပုန်ပွဲစုတ်တင်နင်တံ၊ ပွဲသိုဂိုပ်တံကောန်သွာံတဲနကိုဉ်ပြင်ညးဉ်ဗာသိုဉ်ကွာန်တံ ကျိုဟ်တီကေတ်ဗွဲမလေံသွာမာန်ဂံလလောင်တြးကိုကောင်ဂံဒဲးကေတ်အခိုင်လအ်မဒ်ရ။

(၂၈)။ မို့ဟ်လုပ်စိုပ်ကျင်ဟံလုပ်ကိုသ္တောင်တံဂံလေပ်ကံကံကေတ်စရင်ကိုဟာ?

ယုံ၊ ပွဲပွဲစုတ်တဲ (၂၉) ဂိတု March ဂ်မို့ဟ်မူဒိုင်ပွဲကွဲနဲဉ်ဗာသိုဉ်ဗာသိုဉ်လုပ်သ္တောင်ကိုဒ်၊ ဟံလုပ်သ္တောင်ကိုဒ်၊ ကံကံစုတ်စရင်ရောင်မဒ်ရ။

(၂၉)။ ယင်ရဟံ့ပြေပြင်ကိုညးကံက်စရင်တာလျိုင်စေ့ကံတံဂ်မွဲဒုင်ကံက်ကေတ်ကိုညးကံက်စရင်တုဟ် တုဟ်မွဲဂွံဟာ?

ယင်ရဆန္ဒမိက်ဂွံသွဟ်ကိုညးကံက်စရင်တံဟံ့မွဲပုဟ်မွဲဆက်စောံကိုညးစိုတ်စရင်တဲအာတ်အရီုအပင်မာန်ရ။

(၃၀)။ ယင်ရပွဲကိုသိုဝ်သွာဂမောန်ကောန်ကိစ္စပရေင်သိုဝ်နွံမံင်မွဲသွာဂမောန်တံဂ်လေဝ်ကံက်စရင် ပွဲဂကောံကိုနသိုဝ်ကိုဟာ?

ဪကံဂ်တန်တံကိုအကာံအရာရ ယင်သွာဂမောန်ဂ်မံင်ပွဲဂကောံကိုနသိုဝ်မွဲတဲစအဖပ်မွဲတံတုပံတုပံမွဲဪ သွာဂမောန်ဂ်ဂွံဒွံမိတ်လုပ် ဂကောံကိုနသိုဝ်မွဲတဲရ ဒးကံက်စရင်ပွဲဂကောံကိုနသိုဝ်မွဲရ။ ယင်ရသွာဂမောန်ဂ်မံင်ဒိုင်တုဟ်ခြာတဲနကိုအစီအဇန်ညးညးချုန် တိုပ်စကေတ်ကေတ်မွဲဒုင်ဂကောံကိုနသိုဝ်တုဟ်ခြာစုတ်တဲကံက်ကေတ်စရင်ရေင်မဒ်ရ။

(၃၁)။ မုဟိုတ်ပုစ္ဆာဆေင်စပ်ကိုတြိ/ဗြဲတံဂ်သွာန်တဲပရောပရာလိင် (Gender) စမံင်ခေတ်လျဟ်ဂ်မုဟိုတ်ဟံ့သွာန်ရော?

တြိ/ ဗြဲဝံ အတိုင်ဇီဝဗေဒပါခြာလပ်အကြာမိတ်တြိတံကို မိတ်ဗြဲတံတဲတြိ/ ဗြဲဝံပိုတ်တင်စုတ်အဓိပ္ပါယ်စေ့ကိုနသိုဝ်ပွဲရ။ ပရောပရာလိင် (Gender) ဂ်မွဲတဲအကြာမိတ်တြိတံကိုမိတ်ဗြဲတံဂ်ပွဲမပါခြာလပ်အတိုင်ပရေင်ဝေဟာမိတ်မဒ်ရ။

(၃၂)။ ပုစ္ဆာဆေင်စပ်ကိုကောန်ဂကူမုဟိုတ်ဂွံသွာန်ရော?

သွက်ဂွံလူတ်ပရောပရာလိင်မိတ်ဇာပ်မွဲသွက်ဂကူတဲမဒးသွာန်ပုစ္ဆာဆေင်စပ်ကိုကောန်ဂကူမဒ်ရ။ ကောန်ဂကူလိုတ်တံဂ်မံင်ဒိုင်ပွဲ ကိုနသိုဝ်ဗွာ၊ ဗိုလိုတ်တုဟ်ခြာတံဂ်သွက်ဂွံတီနွံပိုက်ကိုတင်နွံပိုက်ကောန်ဂကူတံဂ်လေဝ်သွက်ဂွံထမံက်ပွဲတံကိုပိုက်ဇော်တဲရ။ ပွဲစရင်လိတ်မိတ်ကိုနသိုဝ်ဗွာဝံပုစ္ဆာကောန်ဂကူတံဂ်ရန်တဲ သွက်ကိစ္စစရင်သွးတဲမဒးသွာန်မဒ်ရ။ ဆေင်စပ်ကိုပုစ္ဆာကောန်ဂကူတဲညးလိုတ်ဟံ့ယုကောန်ဂကူဇကုဂ်အလိုဇကုအခေါင်ဟိုတ်နွံရ။ ကောန်ဂကူဇော်(၈) ဂကူကိုဂကောံကောန်ဂကူ(၁၃၅) ဂကောံဂ်တဲကို လပ်ဂွန်သကေတ်တံတဲယင်ရဟံ့ပါပွဲ(၁၃၅) ဂကူဂ်မွဲဂွန်သကေတ် တုဟ်ဂ်ရဲတဲယုဂကူဟိုတ်နွံမိတ်သွဟ်ဂ်ချု။ စုတ်ပွဲဒါ သွးဂ်ရေင်မဒ်ရ။

(၃၃)။ ပုစ္ဆာဆေင်စပ်ကိုကပေါတ်နွံပွဲသိုဝ်တဲမုဟိုတ်ဒးသွာန်ရော?

သွက်ဂွံတီကဆံင်ပရေင်မံင်မိတ်ကိုသွက်ဂွံဇွဲဇွဲမဂွန်ဇော်ထွးပရေင်ဝေဟာမိတ်ကောံပရေင်ပိုန်ဂြပ်တဲမဒးသွာန်ရ။

(၃၄)။ ပုစ္ဆာဆေင်စပ်ကိုမိတ်အဝဲဟံ့ချိုက်ပေင်တံဂ်မုဟိုတ်ဒးသွာန်ရော?

ညံင်ဂွံပါခြာကဆံင်ပရေင်အဝဲဟံ့ချိုက်ပေင်တံကိုညံင်ဂွံတီဂကူပရေင်အဝဲဟံ့ချိုက်ပေင်တဲတင်နင်ဆေင်စပ်ကိုပရေင်အဝဲဟံ့ချိုက် ပေင်တံဂ်ပိုက်ဇော်တဲရ။ နူကိုတင်နင်ကံတံတဲတင်နွံပိုက်ပရေင်ထတ်ယုတ်ညးတံကိုတင်နွံပိုက်ပရေင်ယိုက်လျိုင်သိုဝ်တံဂ်ဟံ့ချိုက်ပ ပေင်ကိုမာန်ရေင်မဒ်ရ။

(၃၅)။ မိတ်မံင်ဒိုင်ပွဲထံင်တံ၊ ပွဲရုင်ဂဉ္ဇဲတံ၊ ပွဲဂကောံတံဂ်ဗိုလိုတ်ကံက်ကေတ်စရင်ရော?

ပွဲထံင်၊ ပွဲရုင်ဂဉ္ဇဲကို ပွဲ Hotel တံမွဲမိတ်ယိုက်ဂွေင်ဒိုင်တာလျိုင်ပွဲဂကောံတံဂ်ရနဒ်ညးကံက်စရင်ပအပ်

ကိုတာလျှင်ရောင်မခံရ။ တင်နင်ညးကံက်စရင်တံနွံပွဲက်ဂ်ညင်ညးနွံတာလျှင်တံဝံထံက်ပင်ကိုဂ်ဒင်အတ်
ဂုဏ်ရောင်မခံရ။ ပွဲက်ဒိုဂကောံဗို (Hotel) တံမွဲသုင်စောဲလိက်အုပ်စရင်(မှတ်ပုံတင်) ကွဲတဲ ပွဲတ္တံကံက်
ကောတ်စရင်လွိဟ်မိုဟ်ဂ်မွဲကံက်ကောတ်အာမိုဟ်မိုဒိုင်ပွဲ (Hotel) တံဂ်ရောင်မခံရ။ သုင်စောဲဗိုပြင်ပုတ္တပ
ကောံလပ်သွက်ဂကောံတံဂ်တဲတင်နင်တံဂ်ကံက်ကောတ်စရင်ရောင်မခံရ။

(၃၆)။ ပုတ္တပဗိုဗိုလီုသွာန်ရော?

ပွဲက်ဗိုပြင်ပုတ္တပဂ်မွဲဆောင်စပ်ကိုတြု/ ဗြ၊ အာယုက်၊ အကဲအရာပရောင်အိန်ထံင်၊ ဘာသာရှေ့သော်၊
ကောန်ဂကူ၊ ဒိုမံင် ၊ တဲပုန်ပုတ္တဆောင်စပ်ပွမပြင်အာကျင်တံ၊ ဆောင်စပ်ကိုပရောင်ထတ်ယုတ်တံ၊
ပရောင်ပညာတံ၊ ပရောင်ဂမောန်တံ၊ ပွမသွးဂပ်ဂွံ၊ ပွမစုတိတံကို ပွမဝံပရောင်ယိုက်လျှင်တံဂ်သွာန်ရောင်မ
ခံရ။

**(၃၇)။ ယပ်ရပွဲတ္တံကံက်ကောတ်စရင်လွိဟ်မိုဟ်ဂ်အဲတိတ်မံင်တရဲကောင်မွဲ(ဝါ) နကိုကိစ္စပရောင်ဝေါဟာမိုဟ်
မွဲမဲ့တဲစိုပ်မံင်မွဲကောင်မွဲမု နှိရော? ကံက်စုတ်အဲပွဲစရင်လီုရော?**

ပွဲစုတ်တဲ (၃၀) ဂိတု March ဂ် ထွေင်စိုပ်မံင်သိုဇကုတဲ ယပ်ဟံတိတ်လပ်ဒိုတုဟ်တုဟ်တံမွဲ
ကံက်စုတ်ပွဲစရင်ဒိုဒေသသို မွဲမံင်ဒိုင်တိုဂ်မခံရ။ ဆူးစုတ်တဲ(၂၉) ဂိတု March အခိုင်တဲစောဲဂ်နကိုချင်
အင်ဝကျင်ချင်လှိုင်(ဟံတိတ်ပွဲဂိုင်တရဲ) တဲစိုပ်ကျင်ချင်လှိုင်စုတ်တဲ(၃၀) ဂိတု March ဂ်မွဲတော်ပွဲတ္တံကံက်စ
ရင်လွိဟ်မိုဟ်ဂ်ဒိုင်ရဲမွဲနွံပွဲသိုမွဲချင်အင်ဝတဲတဲမွဲဂ်ပွဲကိုသိုမံင် ချင်အင်ဝတဲရကံက်ကောတ်စရင်ရောင်
မခံရ။ ပွဲသာမညမွဲမိုဟ်တိတ်မံင်တရဲပွဲတ္တံကံက်ကောတ်ပွဲဒိုညးယံစတိတ်တရဲဂ်ရောင်မခံရ။

**(၃၈)။ စရင်လွိဟ်မိုဟ်ဂ်ပွဲဂိတုMarch စုတ်တဲ (၃၀) ဂ်စတဲကံက်ကောတ်စရင်ရောင်ဝံတီလပ်ရ။
ဆူးသွက်ဝံကံက်စရင်လွိဟ်မိုဟ်ဂ်း တဲမိုဟ်မွဲကျင်အာရဩမိုဟ်ဂ်ဝံစရင်ရင်တံဂ်ဒးဇွဲဇွဲပွဲရ။ စရင်ကံဂ်
တိုရင်နွံမံင်လျှတိတ်ကိုဒိုမံင်တံမခံရ။ နှိစရင်ကိုတာလျှင်စုတ် ဒိုသွက်ညးကံက်စရင်တံဝံကံက်ကောတ်စ
ရင်မခံရ။ အခါကံက်စရင်တိုန်မွဲသိုဇှေမွဲသိုဂ်လေပ်ညင်မိုဟ်ဟွမဝံသော်ဂ်နှိစရင်ကိုအထံက် အရီမွဲရ။ သွက်
ဝံရောင်တျင်ဂမောန်ကံက်ကောတ်စရင်လွိဟ်မိုဟ်ဂ်ဒးပြဟ်ပွဲလပ်ဩစရင်တံဂ်မခံရ။**

**(၃၉)။ ပွဲစုတ်တဲ (၂၉) ဂိတု March ဂ်အဲနွံမံင်ပွဲသိုရ။ ဆူးပွဲစုတ်တဲ (၃၀) ဂိတု March ဂ်ဒးတိတ်အာတရဲ
ကောင်နှိတဲတဲကံက် ကောတ်စရင်လွိဟ်မိုဟ်လက္ကရဲအိုတ်လောန်တဲမှဝံထွေင်စိုပ်သိုရောင်မခံရ။ ညင်အဲဝံ
ပါလုပ်ပွဲစရင်လွိဟ်မိုဟ်ဂ်ဗိုလီုဝံသွရော?**

နကိုဒိုမံင်ဒးဆက်စောဲကိုမိုဟ်ဇှေကွာန်(ဝါ) မိုဟ်ဇှေရင်စရင်လွိဟ်မိုဟ်ပွိုင်ချင်ရ။ နူကွာဟံဝံတီနူသိုဗ
လးကိုညးကံက်စရင်ရောင် သိုမွဲတဲသွက်ဝံကံက်စရင်ဂ်ရောင်တျင်ကိုရောင်မခံရ။

(၄၀)။ စရင်လွိဟ်မိုဟ်ကိုပေါရဲမာဲသွာံ(၂၀၁၅)ဂ်ဗိုလီုဆောင်စပ်မံင်ကိုရော?

စရင်လွိဟ်မိုဟ်ကိုပေါရဲမာဲသွာံ (၂၀၁၅) ဂ်ပရောင်ဆောင်စပ်ညိဟံမွဲရ။ နူကိုစရင်လွိဟ်မိုဟ်တံဂ်လွိဟ်မိုဟ်
တြု/ ဗြကိုအာယုက်အပိုင် အခြာကိုန်ချင်တံဂ်ဝံရောင်မခံရ။ ဆူးဩတင်နင်တံဂ်အတိုင်ဥပဒေပျက်လပ်
ရောင်မဂ်ရ။ မိက်ဝံသွးဂ်မွဲမိုဟ်မွဲဝံဒိုင်ညးလီုရောဂ်လီုမွဲ လေပ်တီကောတ်မာန်ဟံသောင်ရ။ ဟိုတ်ဂ်ရ ညးတံဂ်
နဒ်ဒ်တုဆန္ဒမာဲတံဝံပျိုန်ဗိုစုတ်(မှတ်ပုံတင်) ဂ်ဂွဏ်မာန်ရောင်ဟံသောင်ရ။ နကို Commission(ကော်မရှင်)
ပေါရင်မာဲတံ၊ ဂကောံအလိုအသီဟံသောင်တံ၊ နကိုဂကောံသုတေသနနူတက္ကသိုတံဂ်မွဲစရင်ဝံနူ စရင်
လွိဟ်မိုဟ်ဂ်မှသုင်စောဲမာန်ရ။ ယပ်ရလွိဟ်မိုဟ်ပံင်အာယုက်(၁၈)သွာံလွာ်လျှဒေသပရောင်အုပ်ပုမဝံပ

ရေငံကိတ်ညီကိုလို့ဟ် တွဲဆန္ဒမာဲပျိုန်လဝ်ဗိုစုတ် (မှတ်ပုံတင်) တံဂုံနွံ/ ဟံမ္မဲ လုတ်စိုစုတ်မာန်ရ။ နကိုနဲကံ တဲအခါစိုစုတ်ဇာပ်မို့ဟ်အခေါင်ကိုမာန်နွံသွက်ပေါရဲ မာဲတံမွဲးပွမပျိုန်လဝ်ဗိုစုတ် (မှတ်ပုံတင်) နွံ/ ဟံမ္မဲဂုံသွ အထံက်အရီမာန်ရောင်မဒ်ရ။

(၄၁)။ စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ကိုစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂကောံကိုနဲသိုက်ဗိုလို့ဆက်စပ်မံင်ရော?

စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ကိုစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂကောံကိုနဲသိုက်ဗိုလို့မှပရေင်ဆက်စပ်ဟံမ္မဲရ။ စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်မဲ့သွက် ကိုနဲချင်ညင်ဂုံတီတင်နင် လို့ဟ်မို့ဟ်ဘုတ်စုတ်တံကိုတင်နွံပိုက်ညးချင်ကွာန်တံတဲဒိုဂမောန်ကံကံကောတ်စ ရင်မဲ့ရ။ ကိုနဲချင်အလုံဂွဲးတီသိုဖအိုတ်တံလေဝ်ကံကံ ကောတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်နွံတံအိုတ်ရ။ အခါညး ကံ ကံ စရင် တံ ကျင် သို့ မွဲး တံ မွဲး စရင် လို့ ဟ် မို့ ဟ် ဂကောံ ကို နဲ သိုက် အာတ် ဗို ရေ ငံ ဟံ ရ။ ညးကံကံစရင်တံဂုံသွာံ(၂၀၁၄)ပွဲတ္တံစုတ်တဲ (၂၉)ဂိတုMarchဂုံညးလို့တံနွံမံင်ပွဲသို့မွဲးဂုံရ။ သွာန်ရောင်မဒ်ရ။ ရေင်တွင်ဗိုကံဂုံလို့ဟ်မို့ဟ်ကိုနဲချင်မို့ပွဲတဲစုတ်ဂုံဂွဲရောင် မဒ်ရ။ စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်မဲ့ဟိုဂုံတုတ်ညင်ရဲတက် ကောတ်ဗိုခါတ် (လျပ်တစ်ပြက်) လို့ဟ်မို့ဟ်ကိုနဲချင်မဲ့ကိုနဲချင်ရ။

(၄၂)။ ယဝ်ဒေသဗိုပကွလို့တံမွဲးညးကံကံစရင်တံဗိုလို့ကံကံစရင်ရော?

အခိုင်စကံကံစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်သွာံ(၂၀၁၄) ဂိတုApril တေံမွဲးပွမတင်တုတ်စိုတ်ပရေင်ဒေါပန်ဟေတ်တံဂုံဂုံ မာန်ရောင်ညးနွံတာလျိုင်တံပ တေံရန်တဲလဝ်အိုတ်ရ။ ဒိုကိုတဲကံနကိုဝန်ဇော်ဂျီနဝန်ဇော်ဖြဟတ်ညးချ င်ကွာန်ကောံပွမပြိုင်အာဖျေသိုက်ဒိုဝါဂုံဆိုဂဗကိုဂကောံရပ် လွဟ်တံတဲကျောန်သွမံင်ပရေင်သောင်ကွဲး သီကွီပရောစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်တံရ။ ညးကိုက်ညိုပဂကောံရပ်လွဟ်ဗွဲမဂျိုင်တံဂုံလေဝ်သွက် ပရေင်ဝေါဟာ မို့ဟ်ဂုံဖောအံဗြေပ်တံတက်ဂုံစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂုံပိုက်ဇော်ကိုကိုဟ်ကျင်အိုတ်ဂုံရသွက်ဂုံပါလုပ်ပံင်ကောံဂုံ စိုတ်ထတ်မံင်ကိုထမံက်ပိုတ်ဟိုမံင်အိုတ်ရ။ ဒေသကောံလို့ဟ်မို့ဟ်မို့မံင်ပွဲကိုနဲချင်ဗာသိုဖအိုတ်တံဂုံညင် ဂုံဂြေပ်ခေလိုကံကံစုတ်ပွဲစရင်လို့ဟ်မို့ဟ် မာန်ပွဲတင်စီရေင်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ကိုဗိုဒက်ပွန်ဆေင်စပ်ကိုပရေင် အုပ်ခပ်ဂုံညင်ဂုံပရေင်ပါလုပ်ပံင်ကောံဂကောံပရေင်ဝေါဟာမို့ဟ်တံကိုဂကောံကောန်ဂကူတံသိုဖအိုတ် မာန်ရောင်တွင်လဝ်ရ။

ဂကောံကောန်ဂကူတံဂုံပွဲကိုဒေသညးတံနဒ်ညးကံကံစရင်ညင်ဂုံကောတ်တာလျိုင်ဂုံအာတ်ရောင်မဒ်ရ။ ဆေင်စပ်ကိုစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်တဲဂမောန်ကိုပညာကိုညးချင်ကွာန်တံဂုံသွဲသွဲလးလးညင်ဂုံကျောန်ကိုမာန်အ စီဇန်ဂမောန်တံဂုံချူဇေက်လဝ်တဲမဒ်ရ။

ဩလေင်ဂမောန်တံဂုံနူကိုညးချင်ကွာန်တံညင်ဂုံပါလုပ်ပံင်ကောံကိုစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂုံဆေင်စပ်မံင်ကိုသို ညးဖအိုတ် ကောံဂုံညင်ဂုံတီကောတ်မာန်နကိုအရေင်ဘာသာကောန်ချင်အရေင်တံစိုတ်သွမာန်ခြာဟံလ အံညင်ဂုံတြးပိုတ်မာန်ဂုံရေင်တွင်မံင်ရ သွက်ဂုံဒင်ကံကံကောတ်စရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ဂုံဇာပ်မို့ဟ်တံအခေါင်အ ရာနွံတဲညင်ဂုံကိုတင်နင်ဘုတ်စုတ်တံဂုံလေဝ်တာလျိုင်နွံရောင်ဂုံညး ချင်ကွာန်တံဒးတီလဝ်ထေက်ရ။

ပွဲကိုကမ္မတီစရင်လို့ဟ်မို့ဟ်ကဆံင်ပိုက်ချင်ဂုံပူဂိုနူကိုဂကောံညးချင်ကွာန်တံဂုံမြိုင်လေဝ်ပါလုပ်ရောင်မဒ်ရ။



ပွဲကို ပုစ္ဆာစရင်လွှဲဖို့ လိုက်နာရမည့် ပုစ္ဆာများ (၂၀၁၄) ၏ ပုစ္ဆာများ (၄၁) တင်

သွက်ပွဲများ ဖြစ်ပေါ်မှု

- (၁)။ ယူ
- (၂)။ ကျွဲ၊ ကျွဲ၊ အိမ်ထိုင်မှု၊ ဝန်ထမ်း
- (၃)။ ကြီး / မြ
- (၄)။ အာယုဇာတိ
- (၅)။ အကဲအရာပေးအိမ်ထိုင်
- (၆)။ ဘာသာရေးသော
- (၇)။ ကောက်ကု
- (၈)။ အကဲအရာပေးအိမ်ထိုင်
- (၉)။ ဂန္ထဝင်တစ်ခုလုံး
- (၁၀)။ အိမ်ထိုင်မှု
- (၁၁)။ ခွဲခြားမှု (ချင် / ကွန်)
- (၁၂)။ ကာလမီပွဲခွဲခြားမှု
- (၁၃)။ ဟိုက်ဒရိုဂျင်အိမ်ထိုင်မှု
- (၁၄)။ ဒေသမီလင်လက်ကိုင်အိမ်ထိုင်မှု (ချင် / ကွန်)
- (၁၅)။ အကဲအရာပေးလက်ကိုင် (နက်အိမ်ထိုင်ဘာသာလို့ဟုတ်)
- (၁၆)။ အကဲအရာပေးမိမိတစ်ခုလုံး
- (၁၇)။ တန်ဖိုးမရှိလက်ကိုင်
- (၁၈)။ ဂန္ထဝင်ကွန်လက်လက်ကိုင် (၁၂) ဂီတတော်
- (၁၉)။ ဂန္ထဝင်အိမ်
- (၂၀)။ ဂန္ထဝင် - ဂန္ထဝင်ကွန်လက်ကိုင်

ပုစ္ဆာသွက်ပွဲများ ဖြစ်ပေါ်မှုကြောင့် သွက်ပွဲအိမ်ထိုင်

- (၂၁)။ လွှဲဖို့ ကောက်ကိုင်လက်ကိုင်
- (၂၂)။ လွှဲဖို့ ကောက်ကိုင်လက်ကိုင်
- (၂၃)။ လွှဲဖို့ ကောက်ကိုင်လက်ကိုင်
- (၂၄)။ ပုစ္ဆာပေးအိမ်ထိုင်မှု ကောက်ကိုင်လက်ကိုင်

ပုစ္ဆာဆောင်စပ်ကိုပရောပရာသို့တံ

- (၂၅)။ ဂကုသို့
- (၂၆)။ အကောအရာပရေင်ပိုင်ပြီသို့
- (၂၇)။ ဂကုပုတ်အမိကသုင်စေမံင်သွက်လျးအရံင်
- (၂၈)။ အကောအရာအမိကဝံင်မံင်သွက်သုင်သုင်ကိုသုင်သုင်စေ
- (၂၉)။ ဂကုစုပုတ်အမိကချန်တိုပ်မံင်သွက်စူးစ
- (၃၀)။ ဂကုသို့သုင်
- (၃၁)။ ကပေါတ်အမိကသုင်စေမံင်ပွဲသို့ (ကွီ၊ ဒွါ၊ လး)
- (၃၂)။ ဂကုကပေါတ်နွံပွဲဂကောံကိုန်သို့ (Radio. TV. Phone. Computer. ပွမပဝ်လဝ် Internet ပွဲသို့၊ ကွီစက်၊ ကွီလိုန်ခါတ်၊ ကွီသွာပိ၊ ကွီလိုန်၊ စက်ဇိတ်၊ ကွီ(ဂွံ၊ ချောံ၊ ပြေင်)

မို့ဟ်စိုပ်မံင်ချင်သ္တာင်တံ

- (၃၃)။ ယု
- (၃၄)။ အာယုက်ပေင်တု
- (၃၅)။ တြိ/ ဗြ
- (၃၆)။ သွာံတိတ်အာ
- (၃၇)။ ကိုန်ချင်စိုပ်မံင်

ပရောပရာပွမစုတိပွဲဂကောံကိုန်သို့ဇကုလောန်ကျင်(၁၂)ဂိတုတေံ

- (၃၈)။ ယု
- (၃၉)။ တြိ/ ဗြ
- (၄၀)။ အာယုက်အယောစုတိ
- (၄၁)။ မို့ဟ်စုတိဝံင်ဒ်မို့ဟ်ဗြအာယုက်အကြာ (၁၅-၄၉)သွာံမွဲစုတိအာဟိုတ်နူဂဝ်ဂွံ၊ စုတိအာအယောသွးဂဝ်ဂွံ၊ စုတိအာသွးဂဝ်ဂွံတုပွဲ



ယဝ်မိက်ဝံတီသော့သော့ပရော့မွဲး

www.dop.gov.mm

<http://myanmar.unfpa.org/census>

